

Second session of the Global Platform for Disaster Risk Reduction

June 16-19 2009

Official Statement by delegation from Tajikistan

(delivered by Mr. Sulton Rahimov, Head of Department on Ecology and Emergency Situations, President's Executive Office, Republic of Tajikistan)

Honorable Chairperson, Excellencies, Distinguished delegates and guests,

It is a great pleasure for our delegation to be part of the Second Session of Global Platform, devoted to and aimed at achieving positive and significant shift towards disaster risk reduction throughout the planet.

Tajikistan, 93% territory of which is covered by mountains, is highly prone to a number of natural disasters. During the past few years, there is an increase in number and scale of natural hydro-meteorological disasters due to climate change.

In order to ensure implementation of Hyogo Framework for Action in Tajikistan and considering the fact that disasters cause a serious burden for the socio-economic development, Government of Tajikistan has launched the process of developing the **National Disaster Risk Management Strategy** and the **National Disaster Preparedness and Response Plan**. These strategic documents lay the foundation for prioritizing disaster risk reduction at national and local levels.

Besides, Tajikistan is the pioneer in the Central Asian region with regards to the application of a multi-stakeholder partnership and coordination mechanism, called **REACT** (Rapid Emergency Assessment and Coordination Team). This partnership supports Government of Tajikistan with Disaster Risk Reduction measures, including prevention, mitigation, preparedness, response and recovery. Government of Tajikistan in collaboration with key partners is taking concrete steps in officially establishing the National Platform.

However, we would like to express a number of concerns that we consider are important and require due attention:

- ◆ All nations agreed to reduce poverty by committing to Millennium Development Goals, Hyogo Framework for Action and International

Decade for Action "Water for Life". With the consideration of the impacts of the global financial crisis that exacerbates the chronic problems, developing countries are not in a position to achieve the goals of the above mentioned frameworks within the remained 5 years.

- ◆ Developing countries, such as Tajikistan, have limited resources to cope with the effects of the climate change related natural disasters;
- ◆ Even though some donors are consistently supporting national governments in the field of disaster risk reduction, we believe that the practical support and attention provided by the international community in the implementation of HFA is insufficient.
- ◆ Coordination of initiatives of key stakeholders, especially between International Financial Institutions, Governments and the United Nations remains a challenge.

On behalf of our delegation, I would like to make the following recommendations for the consideration at this session of Global Platform:

1. Considering the fact that Millennium Development Goals, Hyogo Frame for Action and International Decade for Action "Water for Life" all have an overarching goal of reducing poverty and improving the livelihoods, we recommend that during the next five years, the international community and developed countries should increase support specifically to developing countries to achieve these goals;
2. Further, in line with the above mentioned priority actions, support and coordination of the implementation of disaster risk reduction strategies, highlighting climate change adaptation should be increased;
3. Establishment of National Platforms should be adapted to the context of each country, but most importantly, UN ISDR system should provide concrete and consistent support in making sure that the platforms are sustainable and functional following their establishment.

Dear Friends, Government of Tajikistan stands ready to cooperate with all stakeholders in uniting efforts to achieve "a culture of safety and resilience at all levels."

Thank you.

Второе заседание Глобальной Платформы по снижению риска бедствий 16-19 июня 2009 года

Официальное заявление делегации Республики Таджикистан
(подготовлено г-ном С. Рахимовым, руководителем Отдела экологии и чрезвычайных ситуаций
Исполнительного Аппарата Президента Республики Таджикистан)

Уважаемый Председатель, Ваши Превосходительства, Уважаемые делегаты и гости,

Для нашей делегации высокая честь принимать участие в работе Второго Заседания Глобальной Платформы, посвященной вопросам достижения существенного позитивного прогресса в деле снижения риска бедствий во всем мире.

Таджикистан, 93% которого занимают горы, особо подвержен стихийным бедствиям. За последние несколько лет наблюдается увеличение количества и масштаба природных гидрометеорологических бедствий, вызванных изменением климата.

С целью обеспечения реализации Хиогской Программы Действий и принимая во внимание тот факт, что бедствия наносят серьезный ущерб социально-экономическому развитию, Правительство Республики Таджикистан начало разработку **Национальной Стратегии по управлению риском бедствий и Национальный план подготовки и реагирования на бедствия**. Данные стратегические документы заложат основу для определения приоритетов в сфере снижения риска бедствий на национальном и местном уровне.

Более того, Таджикистан является одной из самых активных стран региона Центральной Азии по осуществлению многостороннего партнерства и реализации координационного механизма, известного как РЕАКТ. Данное партнерство оказывает поддержку Правительству Республики Таджикистан в принятии мер по снижению риска бедствий, включая предотвращение, смягчение, подготовку, реагирование и восстановление. Правительство Республики Таджикистан совместно с ключевыми партнерами предпринимает конкретные шаги в направлении официального создания национальной платформы.

Однако мы хотели бы выразить обеспокоенность по некоторым вопросам, которые, по нашему мнению, важны и требуют надлежащего внимания:

- ◆ Все страны договорились сокращать бедность посредством принятия на себя обязательств по достижению Целей Развития Тысячелетия, осуществлению Хиогской Программы Действий и Международного Десятилетия «Вода для жизни». Принимая во внимание воздействие глобального финансового кризиса, который обостряет хронические проблемы, развивающиеся страны не имеют возможности достигнуть цели вышеуказанных программ за оставшиеся пять лет;
- ◆ Развивающиеся страны, такие как Таджикистан, имеют ограниченные ресурсы для того, чтобы преодолеть воздействия стихийных бедствий, вызванных изменением климата;
- ◆ Даже несмотря на то, что доноры постоянно оказывают поддержку национальным правительствам в вопросах снижения риска бедствий, мы считаем, что практическая помощь и внимание, оказываемые международным сообществом в реализации Хиогской Программы Действий, недостаточны;
- ◆ Координация действий ключевых заинтересованных сторон, особенно между Международными финансовыми институтами, правительствами и агентствами ООН остается сложной.

От имени нашей делегации я хотел бы предложить следующие рекомендации для рассмотрения участниками данного заседания Глобальной Платформы:

1. Учитывая тот факт, что Цели Развития Тысячелетия, Хиогская Программа Действий и Международное Десятилетие «Вода для жизни» преследуют общую цель, заключающуюся в сокращении бедности и улучшении жизненных условий, мы рекомендуем международному сообществу и развитым странам усилить поддержку развивающихся стран для достижения данных целей в течение ближайших пяти лет;
2. Далее, в соответствии с вышеуказанными приоритетами, необходимо усилить поддержку и улучшить координацию действий по реализации стратегий снижения риска бедствий, придавая особое значение адаптации к изменению климата;
3. Создание национальных платформ должно быть адаптировано к контексту каждой страны, но, что наиболее важно, система МССБ ООН должна оказывать конкретную и постоянную поддержку для обеспечения устойчивости и функциональности создаваемых платформ.

Дорогие друзья, Правительство Республики Таджикистан готово к сотрудничеству со всеми заинтересованными сторонами для объединения усилий в деле достижения «культуры безопасности и устойчивости на всех уровнях».

Спасибо.